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 امروزه سرعت رشد و اســتفاده از هوش مصنوعي در 
جوامع بسیار زياد است، تفکري که در نیروی انتظامي 
کشور و استان اصفهان وجود دارد تاکید بر استفاده از 
هوش مصنوعي و هوشمند ســازي است و پلیس راه و 
راهور  نیز حسب نیاز پلیس به هوشمند سازي در حوزه 

ترافیک و شد آمدي اقدامات زيادي انجام داده است.
ایمن سازي ترافيک و تسهيل در عبور و 

مرور با بهره برداري از هوش مصنوعي 
سرهنگ »علي اصغر زارع « رئیس پلیس راهنمايي و 
رانندگي فرماندهي انتظامي اســتان اصفهان در جمع 
خبرنگاران،  با اشاره به اينکه کنفرانس هوش مصنوعي 
توســط پلیس هاي تخصصي راهور، راه و مراکز علمي 
و دانشگاهي بزودي اجرايي مي شود گفت: امید است 
بتوانیم در راستاي ايمن ســازي ترافیک و تسهیل در 
عبور و مرور بهــره برداري خوبــي از هوش مصنوعي 

داشته باشیم. 
کنترل و ثبت کليه ترددها در حوزه درون 

و برون شهري 
رئیس پلیس راهور با اشاره به اينکه استان اصفهان در 
موضوع ترافیک جزو استان هاي پیشتاز کشور در حوزه 
هوشمند سازي است خاطر نشان کرد: کنترل و ثبت 
کلیه ترددها در حوزه درون و برون شــهر ، فعال بودن 
خودرهاي ثبت تخلفات، استفاده از دستگاه هاي توزين 
براي کنترل ناوگان باربــري و تابلوهاي پیام متغییر و 
سیستم هاي کنترل تغیییرات آب و هوايي از اقدامات 
شاخص در زمینه هوشمند ســازي هستند.اين مقام 
انتظامي پرداخت عوارض ها به صورت هوشمند ،تنظیم 
الکترونیکي کروکي ، انجام اينترنتي خدمات شــماره 

گذاري ، رصد هوشمند میانگین ســرعت خودروها و 
تجهیز پلیس به دست افزارهاي هوشــمند را از ديگر 

فعالیت هاي صورت گرفته در اين خصوص عنوان کرد.
فعال بودن تمامي مراکز مانيتورینگ 

ســرهنگ زارع با تأکید بر فعال بودن تمامي 
مراکز مانیتورينگ ادامه داد: بیشــتر تقاطع ها و معابر 
درون شهر و برون شهري  اصفهان تحت پوشش دوربین 
بوده و بر محورهاي ارتباطي نظارت تصويري مي شود 
علاوه بر اين که ناوگان عمومي حمل بار و مســافر نیز 
هوشمندانه کنترل مي شوند. وي افزود: در حوزه درون 
شهر نصب دستگاه هاي هوشمند وظیفه شهرداري ها 
و در حوزه برون شهري نیز وظیفه اداره کل راهداري و 
حمل و نقل جاده اي است ،بخشي از تجهیزات نیز درون 
سازماني و مختص پلیس راه و راهور است که در استان 
اصفهان در اين راستا اقدامات خوبي طي سال هاي اخیر 

انجام شده است.  
نباید به وضع موجود راضي شویم 

ســرهنگ  زارع تصريح کرد: علیرغم اين که 
اقدامات خوبي در راستاي هوشمند سازي انجام شده 
ولي ما نبايد به وضع موجود راضي شويم و مي بايست 
به سمت وســوي اســتفاده از هوش مصنوعي برويم و 
براي اينکه اقدامات ما علمي و هدفمند باشند تصمیم 
گرفتیم کنفرانس هوش مصنوعي در استان اصفهان را با 
همکاري مراکز اجرايي و دانشگاهي برگزار کنیم.رئیس 
پلیس راهور استان تاکید کرد: يکي از مهمترين مواردي 
که بايد در کنار اين اقدامات بــه آن توجه کنیم نیاز به 
قانون گزاري و همچنین ايجاد تفکر هوشــمند است 
که مردم و مسئولین ما تفکر هوشمند داشته و بتوانیم 
بهره برداري خوبي از اين حوزه در راستاي ايمن سازي 

ترافیک و تسهیل در عبور و مرور داشته باشیم .

شناسایي نقاط حادثه ســاز جاده ها با 
استفاده از هوش مصنوعي

سرهنگ علي مولوي رئیس پلیس راه فرماندهي انتظامي 
استان نیز در اين نشست عنوان کرد:  پلیس راه اصفهان 
بااستفاده از فن آوري نوين و هوش مصنوعي نقاط حادثه 
ساز جاده ها را شناسايي و با استفاده از سامانه همپا به 
راننده هشدار داده مي شــود که قبل از رسیدن به آن 
نقطه از سرعت خود بکاهد و باسرعت مطمئنه تردد کند.
وی براستفاده از روش هاي جديد و ايجابي براي آموزش 
رانندگان تاکید و گفت: امیدواريم در آينده اي نزديک 
با استفاده از فن آوري هوش مصنوعي به دهکده جهاني 
نزديک و شاهد کاهش چشــمگیر حوادث ترافیکي و 

جاده اي باشیم.
ميانگين سرعت خودروها هوشمندانه 

محاسبه  می شود 
وي همچنین افزود: در آزاد راه  ها و بزرگراه ها میانگین 
سرعت خودروها هوشمندانه محاســبه  و رانندگاني 
که بیش از ســرعت مجاز رانندگي کنند اعمال قانون 
خواهند شــد ، همچنین تردد خودروهاي سنگین در 
خط سوم توســط دوربین ها کنترل و با آن ها برخورد 
قانوني مناسب صورت مي گیرد.اين مقام انتظامي  اشاره 
اي به تخلف تخطي از سرعت مجاز داشت و ادامه داد: 
سرعت بیشترين تأثیررا بر شدت تصادفات داشته که 
اين عامل به صورت شبانه روزاز طريق دوربین ها رصد و  
طي هماهنگي هاي انجام شده خودروهايي که سرعت 
آنها  از 120 تا 150 کیلومتر بر ســاعت است 3 روز و 
خودروهايي که سرعت آن ها  از 150 تا 180 کیلومتر 
بر ساعت است 7 روز و سرعت بیش از 180 کیلومتربر 
ساعت  30 روز در پارکینگ متوقف و پس از طي مراحل 

قانوني ترخیص خواهند شد.

مديرعامل سازمان انتقال خون:

به پالایشگاه های پيشرفته 
فراوری پلاسما نيازمندیم

زهرا وفایی / گروه  جامعه 
news@ naslefarda.net 

مصطفی جمالی در نشست خبری با خبرنگاران 
حــوزه ســلامت طی ســخنانی به تشــريح 
دستاوردهای اين سازمان طی سال های پس از 
انقلاب اسلامی پرداخت و به پرسش های مطرح 
شده پاسخ داد. پلاسما و تولید داروهای مشتق از 
آن که هنوز بخشی از آين فرآيند در کشورمان به 
دلیل عدم تجهیزات لازم و کافی با ضعف مواجه 
است، از جمله موضوعاتی بود که جمالی درباره 
آن گفت: متاسفانه عدم پالايشگاه های پیشرفته 
فراوری پلاسما همچنان از کمبود و چالش های 

بسیار عمده ما در حوزه خون و دارو است.
وی با بیان اينکه »ظرفیت پالايشگاه هايی که 
داريم محدود است«، ادامه داد: هنوز اين مشکل 
حل نشده و نتوانستیم خودمان پالايشگاه بزرگ 
و پیشرفته و صددرصد مجهز راه اندازی کنیم 
تا فرآوری پلاسما و در نهايت داروهای مشتق 
از آن را انجام دهیم. با اين حــال امیدواريم با 
اقدامات بین بخشی که در حال پیگیری است 
و با حمايت خیرين موفق شويم تا سال آينده؛ 
مشــکلات قبلی را حل و نیازهای کشــور به 
پلاسما و داروهای مشتق از آن را به طور کامل 

تامین کنیم.
جمالی همچنین درخصوص پلاسماهايی که 
در سال های گذشته به کشور آلمان ارسال شده 
بود نیز گفت: متاسفانه هنوز پلاسماهای صادر 
شده که قرار بود از آن ها داروهای ضروری ايران 
فرآوری و تولید شود به کشورمان داده نشده و 
باز نگشته است. مدير کل سازمان انتقال خون 
کشــور در بخش ديگری از پرسش و پاسخ ها 
درباره پروژه ژن درمانی که مدت هاست مورد 
بحث و گفتگوی مجامع پزشکی است نیز اعلام 
کرد: در بحث پژوهــش و تحقیقات پروژه های 
جديدی داريم که ژن درمانــی هم يکی از آن 
تحولات بزرگی اســت که بــه زودی در حوزه 
سلامت کشــورمان رخ خواهد داد. آن طور که 
برخی از مديران و مسئولان ذی ربط گفته اند 
از اين دستاورد علمی بســیار مهم در آينده نه 

چندان دور در کشورمان رونمايی می شود.
وی بدون اشاره به جزئیات بیشتر پیرامون پروژه 
تحقیقاتی ژن درمانی، بیان داشت: اگر اين پروژه 
با موفقیت به پايان برسد، يکی از بی نظیرترين 
شاهکارهای علوم پزشکی خواهد بود. البته کم 
و کیف اين پروژه در حال حاضر محرمانه است 
و به زودی اطلاعات بیشتری راجعش منتشر 

می شود.
مصطفی جمالی در ادامه به مشکلات پزشکان 
و پرسنل انتقال خون نیز اشاره کرد و از دولت 
چهاردهم خواست تا نگاه ويژه ای به رفع آن ها 
داشته باشد. به گفته او، پزشــکان و کارکنان 
انتقال خون هر يک در طول 30 سال خدمت 
خود، باعث نجات 800 هزار نفربیمار هستند. 
مدير کل سازمان انتقال خون کشور همچنین 
اعلام کرد: ايران به لحاظ اهدای خون داوطلبانه 

در منطقه رتبه برتر را دارد.

دولت در زمينه پيشگيری اعتياد 
نوجوان باید اقدامات بيشتری 

انجام دهد
فاطمه براتی / گروه  جامعه 
news@ naslefarda.net  

روانشــناس نوجوان در گفت وگو بــا خبرنگار 
نسل فردا با اشــاره به اينکه اقدامات دولت صرفا 
معطوف به آگاه سازی محدود در برنامه درسی 
برای از پیشگیری اعتیاد در کنار ساير اقدامات 
آموزشی بوده، گفت: با توجه به استفاده مواد در 
سنین پايین بیانگر کافی نبودن اقدامات در اين 

زمینه است.
احمد زينلی در گفت وگو با خبرنگار نســل فردا 
با اشــاره به اينکه اقدامات دولت صرفا معطوف 
به آگاه ســازی محدود در برنامه درسی برای از 
پیشگیری اعتیاد در کنار ساير اقدامات آموزشی 
بوده، اظهار کرد:  با توجه به استفاده از مواد مخدر 
در سنین پايین بیانگر کافی نبودن اقدامات در 

اين زمینه است
وی اضافه کرد:رســانه های اجتماعی به لحاظ 
آمیختگی با  زندگی افراد ابزار مناســبی برای 
آموزش جلوگیری از رفتارهای پرخطر محسوب 
می شــود، همچنین درحال حاضر بیشــترين 

آموزش در اين زمینه را  رسانه ها ايفا می کنند.
روانشناس نوجوان عنوان کرد: تهیه انیمیشن های 
جذاب  آموزشی و برنامه های مناسب برای سنین 

پايین تر می تواند نقش رسانه ها را موثرتر کند.
زينلی بابیــان اينکه برنامه های روانشناســی و 
مددکاری تاکنون به صورت فرستادن مدرس و 
برگزاری کارگاه آموزش والدين در مدارس بوده که 
طبق تجربه بعضا همان خانواده ناسالم و نیازمند 

کمتر از بقیه در اين جلسات شرکت می کنند.
وی گفت : روانشناسان و کارشناسان اين زمینه 
معتقدند آموزش ويژه بــرای رفتارهای پرخطر 
مانند: اعتیاد بايد بدون در نظر گرفتن تعصبات 
و در سنین کمتر قبل از مواجه با مسئله رخ دهد 
رســانه ها و تغییرات نسل جديد نشان می دهد 
افراد از سنین کم در معرض انواع الگوهای ناسالم و 
 مخرب قرار دارند و آموزش بايد قبل اين مواجهه

 باشد .
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 غذاهایی که برای اضطراب 
مناسب نيست

پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

کافئین و قندهای افزوده، در میان ساير غذاها، 
باعث ايجاد علائم اضطراب می شوند. درنتیجه 
می توانیــد از گزينه های جايگزيــن از جمله 
چای های آرام بخش و نان گندم کامل به جای 
نوشابه های شیرين و کربوهیدرات های تصفیه 
شده اســتفاده کنید. تقريباً 40 میلیون نفر در 
ايالات متحده دچار اختلال اضطراب هستند. آيا 
خبر داشتید که برخی غذاها می توانند باعث ايجاد 

علائم اضطراب شوند؟
اضطراب کل زندگی شما را تحت تأثیر قرار داده؟ 
پس ارزشش را دارد که نگاهی به رژيم غذايی تان 

انداخته و تغییراتی در آن اعمال کنید.
موارد زير بــه تحريک علائــم اضطراب کمک 
می کنند و ما پیشنهاداتی برای جايگزينی آنها 

معرفی کرده ايم.
1.کافئین: کافئین معمــولاً در دوزهای پايین 
خطری به همراه ندارد. دوزهای بالا اما باعث ايجاد 
اثرات ناخوشايندی از جمله اضطراب در افرادی که 

دارای اختلال هراس هستند، می شود.
به گفته سازمان غذا و داروی آمريکا )FDA( يک 
فرد بزرگسال به طور متوسط می تواند روزانه تا 
400 میلی گرم کافئین دريافت کند و متحمل 
 خطر نشود.طبق نتايج حاصل از يک مطالعه در 
سال 2020 افرادی که بیش از 400 میلی گرم 
کافئین در روز مصرف می کردنــد دچار علائم 

زير شدند:
*سردرد

*حمله عصبی يا پنیک
*احساس به دام افتادن يا گرفتار شدن

*نگرانی بیش از حد در مورد مسائل
*احساس بی ارزشی

در عوض از اين موارد استفاده کنید: دمنوش های 
گیاهی مانند نعنــاع، اســطوخودوس يا چای 
بادرنجبويه  نوشیدنی های گرم با طراوت با اثرات 

تسکین دهنده می باشند.
2. قندهای افزوده

هیچ راهی برای اجتنــاب کامل از مصرف قند و 
شکر وجود ندارد، چراکه قند به صورت طبیعی 
در بسیاری از غذاهايی که دوست داريم بخوريم، 
مثل میوه، موجود است. اما شکر افزوده شده نقش 

مهمی در اضطراب کلی دارد.
مصرف مقادير زياد شــکر فرآوری شــده باعث 
احســاس نگرانی، تحريک پذيری و غم و اندوه 
خواهد شد. در عوض اين موارد را جايگزين کنید: 
لازم نیســت به طور کامل مصرف شــیرينی را 
حذف کنید. خوردن هر از گاهی قند يا شــکر 
مشکلی ايجاد نخواهد کرد. استويا، اريتريتول و 
شربت ياکون نیز جايگزين های طبیعی هستند. 
همیشه می توانید در بشــقاب خود از میوه ها و 
سبزيجات طبیعی شیرين مانند سیب زمینی 

شیرين استفاده کنید.
3. کربوهيدرات های تصفيه شده

کربوهیدرات های تصفیه شده شامل غذاهايی 
هستند که مقدار زيادی از فیبر و ريزمغذی های 
خود را از دســت داده اند. و باعث افزايش خطر 

بیماری های قلبی عروقی می شوند.
Source: https://www.healthline.com/
health/mental-health/surprising-foods-
trigger-anxiety#food-allergies-and-
anxiety

یافته ها

 آشنایی با  پنجمين
 عامل مرگ و مير 

نسل فردا: بر اساس گزارش آژانس  بین المللی 
تحقیقــات ســرطان )IARC(، اکنون تخمین 
زده می شود ســرطان ريه در افرادی که هرگز 
از ســیگار يا ســاير محصولات دخانی استفاده 
نکرده اند، احتمالا پنجمیــن عامل مرگ و میر 
ناشی از ســرطان در سراســر جهان است. به 
گفته IARC، ســرطان ريه در افرادی که هرگز 
ســیگار نمی کشــند، تقريباً منحصراً به عنوان 
آدنوکارسینوم رخ می دهد که غالب ترين نوع از 
چهار زيرگروه اصلی اين بیماری در مردان و زنان 
در سراسر جهان است. بر اساس مطالعه حدود 
200 هزار مورد آدنوکارســینوم با قرار گرفتن 
در معرض آلودگی هوا در ســال 2022 مرتبط 
بوده است.اين مطالعه نشان داد که بیشترين بار 
آدنوکارسینوم ناشی از آلودگی هوا در شرق آسیا 
به ويژه چین مشاهده شد. دکتر »فردی بری«، 
نويسنده اصلی اين مطالعه و رئیس شعبه نظارت 
بر ســرطان IARC، گفت: اين يافته ها بر نیاز به 
نظارت فوری بر تغییر فاکتورهای خطر سرطان 

ريه تاکید دارد. 

خبر

خرید ماشین با پول طلای دزدی  یک اتفاق خوب برای مددجویان کمیته امداد بارش برف، باران از امروز 
نسل فردا: در پي شکايت يکي از شهروندان مبني بر سرقت 160 گرم طلاجات از منزل وي، 
پلیس وارد عمل شد. ســرهنگ »غلامرضا براتي« بیان کرد:کارآگاهان پس از انجام اقدامات 
علمي و تخصصي خود به يکي از همسايگان شاکي که فردي سابقه دار بود مظنون و وي را براي 
تحقیقات بیشتر به پلیس اگاهي منتقل که در نهايت فرد مذکور به بزه ارتکابي اعتراف و عنوان 
کرد طلاجات مسروقه را  فروخته و با پول آنها يک دستگاه خودروي سواري پژو پارس خريداري 
کرده است.فرمانده انتظامي شهرستان خمیني شهر با بیان اينکه ارزش طلاجات مسروقه توسط 
کارشناسان 8 میلیارد ريال برآورد شده است گفت: با اعترافات متهم  2 مالخري که اقدام به خريد 

طلاجات از فرد سارق کرده بودند نیز دستگیر شدند.

نســل فردا: از امروز  پنج شــنبه )18 بهمن ماه( بارش برف، باران، وزش باد شديد موقتی، 
 در نقاط مســتعد خیزش گرد و خاک، کاهش محســوس دما، پديده مه و در نواحی جنوبی 
رعدوبرق و تگرگ در گیلان، غــرب مازندران، آذربايجان شــرقی، آذربايجان غربی، اردبیل، 
کردســتان، کرمانشــاه، ايلام، زنجان، همدان، لرســتان، چهارمحال بختیــاری، مرکزی، 
 غرب اصفهان، نیمه شــمالی خوزســتان و ارتفاعــات اســتان های قزوين، البــرز و تهران
 و جمعه )1۹ بهمن ماه( در گیلان، مازندران، گلســتان، خراســان شــمالی، شمال خراسان 
 رضوی، اردبیل، کردستان، جنوب اســتان های آذربايجان شرقی و جنوب اصفهان پیش بینی

 می شود.

نسل فردا : مطابق قانون بودجه 1404 مستمری  خانواده های کمیته امداد  سال آينده 40 درصد 
افزايش می يابد.معاون حمايت و ســلامت خانواده کمیته امداد از افزايش 40 درصدی مستمری 
مددجويان برای سال آينده خبر داد. حسین خدرويسی،  با بیان اينکه در حال حاضر 2 میلیون و 317 
هزار خانوار تحت حمايت کمیته امداد هستند، گفت: با احتساب رشد 40 درصدی، خانوار پنج نفره 
و بیشتر نیز سال آينده چهار میلیون و 410 هزار تومان مستمری دريافت خواهند کرد.خدرويسی  
اضافه کرد: حوزه حمايت و  سلامت خانواده، حوزه مادر و  حوزه اصلی در خدمت رسانی به مددجويان 

است و به سالمندان، افراد از کارافتاده و بیماران صعب العلاج خدمات مادام العمر ارائه می دهد.




